
p

čevljar le tn ik  \  o b č i n s k a  k n j i ž n i c a  

J r-,4?Q0 TR Z iC
junij 1__« 7

glasilo delovne organizacije tovarne obutve tržič

OB JUBILEJU

Letošnje leto je za delovno skupnost Peko še pose
bej pomembno, saj ponosni na prehojeno pot praznu
jemo 80-letnico ustanovitve »Tovarne obutve Peko«. 
Tradicija čevljarske obrti, danes lahko že rečemo tra
dicija industrijske proizvodnje obutve in pridne roke 
delavcev, ki so vedno ob pravem času sprejemali po
membne odločitve o nadaljnem razvoju, so temelji do
sedanjega razvoja. V sedanjem trenutku, ko so pred 
celotno gospodarstvo postavljene še posebej zahtevne 
naloge, z vso resnostjo sprejemamo te tudi mi in želi
mo v jubilejnem  letu, ne samo izpolniti smelo začrtane 
cilje, ampak doseči še nekaj več ter tako z delovnimi 
uspehi obeležiti ta pomembni jubilej.

Veliko je bilo pomembnih dogodkov na strmi poti 
našega razvoja. Po prvih letih obnovitve opustošene in 
oropane tovarne po vójni je izredno pomemben mej
nik začetek samoupravljanja. Rast proizvodnje in pro
daje ter investicijske odločitve v obdobju zadnjih 33 let 
to še posebej potrjujejo. Kako je bila pomembna odlo
čitev za prodor na svetovna tržišča ocenim o lahko šele 
danes, ko je  izvoz prednostna naloga celotnega gospo
darstva. Čeprav je že 28 let od prvega izvoza naših iz
delkov, pa vendar je  posebej zadnjih petnajst let dobi
val novo kvaliteto in izredno hitro rast.

Peko je danes, po količinskem obsegu proizvodnje 
na tretjem mestu v Jugoslaviji in hkrati največji proiz
vajalec modne obutve pri nas in prav tako med naj več

jimi v svetu. Dosedanji razvoj in doseženi rezultati nas 
še posebej obvezujejo, da se vsak dan sproti ponovno 
potrjujemo ter naredimo spet nov korak v razvoju. Za 
vse to imamo neprecenljivo vrednoto pripravljenost za 
spopad s še tako zahtevno nalogo, spoznanja in znanja 
iz dela v preteklem obdobju ter posluh za pravi trenu
tek odločitve.

Povečati proizvodnjo in storiti korak naprej v kva
liteti, predvsem z m odernejšo organizacijo in izpopol
njenimi sredstvi za delo ter nadalje povečati delež te 
za prodajo na konvertibilnih tržiščih, to so cilji in nalo
ge za naslednje obdobje. Naloge prav gotovo niso lah
ke, za uresničitev teh mora vsak dati svoj prispevek, 
doseženo v preteklem obdobju nam mora biti samo še 
dodatni motiv, da naš korak ne zastane.

Za naš praznik 80-letnico Peka čestitam vsem de
lavcem Peka, vsem tistim, ki so svoj del delovne dobe 
ustvarjali v Peku in tudi vsem tistim, ki s svojim de
lom na drugih področjih sodelujejo pri našem ustvar
janju. Hkrati s čestitko tudi zahvala za prispevek sle
hernega k doseženim skupnim rezultatom. Pred nami 
je  še polovica jubilejnega leta. Novih moči si bomo na
birali v času kolektivnega dopusta, ter nato še z večjim 
elanom ustvarili vsak dan najmanj načrtovano za ta
dan. „

Predsednik KPO
Franc Grašič
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DAN KOLEKTIVA
Odbor za praznovanje 80-letnice Pe

ko je sprejel sklep o datumu praznova
nja. Ta praznik bo 9. julija 1983. To bo 
naš praznik, praznik vseh zaposlenih, 
upokojencev, poslovnih prijateljev. Po
vabljeni ste prav vsi. Za ta dan je pripra
vljen kulturni program. Seveda tudi pi
jač in jedač ne bo manjkalo. Gostil vas 
bo naš jubilant Peko.

Pridite 9. julija 1983 opoldne na prire
ditveni prostor za Moto-cross v Podlju
belj, da se skupaj poveselimo doseženih 
velikih uspehov.

Hkrati vas obveščamo, da bo v soboto 2. 
julija v naši delovni organizaciji DAN 
ODPRTIH VRAT. Vabimo vse, ki jih za
nima kje in kako delamo, da si ogledajo 
naše delo in delovno okolje.

SPORED

OSREDNJE SVEČANOSTI OB PRAZ
NOVANJU OSEMDESETLETNICE OB
STOJA NAŠE DELOVNE ORGANIZACI
JE TOVARNE OBUTVE PEKO TRŽIČ.

Ob 9.00 uri slavnostno zasedanje skup
nega delavskega sveta, podelitev pri
znanj delavcem in poslovnim partnerjem 
v dvorani recepcije.

Ob 12.00 uri slavnostni zbor delavcev:
1. otvoritev in pozdrav
2. slavnostni govor predsednika CK ZKS 

Andreja Marinca in predsednika KPO 
Franca Grašiča

3. kulturni program
4. tovariško srečanje



KAKO DELUJE BLAGAJNA 
SAMOPOMOČI

Osnovna organizacija sindikata oziroma njen izvršni od
bor je v letu 1980 dal pobudo, da tudi delavci v trgovski mreži 
postanejo člani blagajne »samopomoči«. Z ozirom na veliko 
število zaposlenih v Mreži smo ustanovili samostojno blagaj
no in je  njeno delo v skladu s pravilnikom blagajne vzajem 
ne pomoči OO ZS tovarne PEKO.

Ob njeni ustanovitvi se je  včlanilo preko 500 zaposlenih. 
Članstvo pa se je do letošnjega leta povečalo na število 760.

Kako poteka njeno delo? Člani plačujejo članarino pri 
akontaciji osebnih dohodkov. Članarina se mesečno eviden
tira in člani lahko v vsakem trenutku dobijo podatke o njiho
vih vlogah oziroma saldu. Posojila se odobravajo dvakrat ali 
celo večkrat mesečno, tako da članom posojilo res služi kot 
samopomoč, saj tudi v ta namen blagajna posluje. Lahko se 
pohvalimo, da smo do meseca marca letos vsem prosilcem, 
kateri so bili po pravilniku upravičeni do odobritve posojila, 
le tem ugodili. V mesecu aprilu in maju pa je  bilo prošenj več 
kot je  bilo sredstev v blagajni na razpolago, zato smo jo  odo
brili le tistim, kateri še niso koristili posojila oziroma so ga 
koristili le enkrat.

Na željo članov blagajne vzajem ne pomoči smo že leta 
1981 povišali članarino na 50,00 din, meseca marca letos pa 
na 100,00 din. Naj povem, da je  bila izvedena akcija za plače
vanje višje članarine z osebnim izjavljanjem oziroma podpi
som izjav. Tako nekateri člani plačujejo članarino po 20,00 
din, drugi pa 50.00 din, večina pa se je  odločila za članarino 
100,00 din. Odobravanje višine posojila pa poteka na podlagi 
višine plačevanja mesečne članarine članov in sicer 
2.000,00 din, 5.000,00 din in 10.000,00 din.

Upam, da delo, ki je  vloženo v poslovanje blagajne vza
jemne pomoči (od evidentiranja članarine, odobravanja po
sojil do nakazil članom iz prodajaln) ima svoje plačilo, saj 
smo že v prvih mesecih letošnjega leta odobrili 97 članom po
sojilo, kar predstavlja 785.000,00 din sredstev blagajne »sa
mopomoči«.

S. M.

OBČINSKO TEKMOVANJE 
ENOT CIVILNE ZAŠČITE

Tradicionalno tekmovanje gasilskih enot civilne zaščite 
je bilo v soboto 28. maja na nogometnem igrišču v Tržiču. 
Tekmovalce je motilo vreme. Med 14 ekipami sta ekipi Peko 
pod vodstovm Marjana Gašperlina in Jožeta Seiferta zasedli 
8. in 9. mesto.

Tekmovanje je pokazalo, da so ekipe izredno dobro pri
pravljene in da bi v slučaju vojne nevarnosti, ruševin, poža
ra ali elementarnih nezgod uspešno opravile svojo nalogo 
reševanja.

Tekmovanje ekip civilne zaščite in rdečega križa je bilo 
tudi v Ludbregu, 15. maja. Izmed 34. ekip je ekipa Budučno- 
sti zasedla 8. mesto.

Tekmovanje ekip civilne zaščite v Ludbregu.

PRIZNANJE

Občinska konferenca ZSMS Tržič je ob Dnevu 
mladosti prizadevnim mladincem podelila PRIZNA
NJA.

Med dobitniki je bila tudi naša sodelavka iz finan
čnega sektorja MARIJA FABAC. Priznanje ji je bilo 
podeljeno za aktivno delo v mladinski organizaciji Pe
ko.

Pridružujemo se čestitkam.
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K R P A N JE  NE P O M A G A
v___________________________________________________  J

V zadnjih dveh letih je postala oskrba proizvodnje z re
produkcijskimi materiali, rezervnimi deli in opremo pogla
viten problem, ki smo ga reševali po svojih najboljših mo
čeh, vendar na kratek rok. Najeli smo kredite v tujini in se 
kratkoročno zadolžili pri svoji banki. Devizni priliv, ki je si
cer večji še ne zadošča za potreben uvoz in združevanje v re- 
proverigi. Proizvodnjo smo ohranjali na željenem nivoju in 
jo celo delno povečevali v finalizaciji proizvodov. Razkorak 
med razpololožljivimi devizami (ustvarjene so bistveno več
je) in potrebnimi devizami se z dneva v dan povečuje. Doslej 
smo to krpali z zadolževanjem, vendar to gotovo ni dolgo
ročna rešitev, saj bo potrebno svoje obveznosti poravnati. Za 
rešitev tega razkoraka nimamo kaj veliko možnosti. Brez 
dvoma je nujno še naprej povečati obseg izvoza, ki bi moral 
biti v parih 60 % od celotne proizvodnje (sedaj je le 45 %), biti 
pa bi moral tudi vrednostno za eno marko v poprečju višji za 
par obutve pri čemer bi bila naša naloga za pol marke pove
čati cene in za pol marke kupiti cenejše materiale, seveda 
vse v poprečju.

Za take cilje pa se bo potrebno še bolje organizirati in 
predvsem več kakovostno delati. V pripravljalnih službah 
bomo morali pravočasno preskrbeti naročila, ki jih je po
trebno optimalno planirati in zanje preskrbeti ustrezne ma
teriale, katere bodo v proizvodnji morali biti predelani v 
krajšem času kot doslej. Naš ciklus od naročila do realizaci
je je predolg.

Kljub bistveno povečanemu izvozu, pa bi lahko za do
mači trg, ki nam prinaša največji dohodek, proizvajali tisto 
in takrat ko se najbolje prodaja. Kako? Predvsem ne more 
ostajati domači trg pastorek izvoza, ko se neidoči artikli iz 
izvoza usmerijo na domači trg, ampak se mora glede na raz
položljive kapacitete proizvajati tisto, kar se je naročilo s 
strani prodajne mreže.

Z eno besedo bi lahko rekli, da bo v prihodnje več po
udarka potrebno dati strategiji našega poslovanja in če bo

mo šli v pravo smer potem bo kopica problemov odpadla sa
ma po sebi, ostale pa bomo lažje reševali, če bomo tudi ka
drom posvetili več pozornosti. Posle ustvarjajo ljudje »zato 
je pomembno imeti dovolj usposobljenih strokovnjakov. Me
rilo za njihovo kakovost naj bo samo rezultat njihovega in 
skupnega dela, kajti posameznik ne velja dosti, če ne deluje 
skladno s svojimi sodelavci.

Letošnje leto bo še težka preizkušnja. Osnovni pogoji 
poslovanja nam še niso v celoti poznani, vendar dosti boljših 
od sedanjih ne moremo pričakovati. Zato je potrebno, da se 
že sedaj primerno pripravimo za prihodnje leto, ko bomo že 
morali plačati nekaj obveznosti iz zadnjih dveh let let in 
hkrati skrbeti za tekoče poslovanje.

Optimisti bi zatrdili, da se nobena juha ne poje tako 
vroča kot se skuha, pesimisti pa se boje, da bi lahko ostali 
tudi brez nje.

Božidar Meglič

Skladišče kemikalij v tozdu Poliuretan je zaenkrat še 
polno.

Š TA F E TA
—  S IM B O L  M LA D O STI

Sončen majski dan je poveličal vzdušje ob sprejemu šta
fete mladosti. V Tržiču je mladina pripravila slovesen spre
jem pred paviljonom NOB. V Ludbregu pa je štafeta obiska
la kolektiv Budučnosti. Delavci so se pridružili mladini in 
pionirjem in izkazali svoje neomajno prepričanje in odlo
čnost nadaljevati po Titovi poti.

»Kljub sedanjim ekonomskim težavam, ki niso majhne 
niti lahko premagljive je naša moč v tem, da imamo sigurno 
orožje za obvladovanje. To orožje je Titova pot. Po tej poti 
bomo šli tudi v bodoče odločno in neomajno« so sporočili de
lavci Budučnosti.

Slavnostni zbor delavcev v Budučnosti ob sprejemu štafete 
mladosti.

Štafetno palico — simbol svobodne mladosti je predal 
mladinec Budučnosti Franjo Pačko.

USPEH NAŠIH PRODAJALCEV

P R VO  M E S TO  )
V_______________________________ _____________________________ '

13. maja je bilo v Ptuju VIII. republiško tekmova
nje v tehniki postrežbe in aranžiranja za učence-pro- 
dajalce. Za obutveno stroko je bilo tekmovanje v naši 
poslovalnici Ptuj.

Naš učenec DAVORIN TOPOLOVEC je osvojil 1. 
mesto. Dosežni uspeh ni prvi, naši učenci iz Ptuja so 
že pred leti osvojili enkrat prvo in enkrat drugo mesto.

Iskreno čestitamo, ponosni da vzgajamo tako do
ber kader.



TOZD BUDUĆNOST
RAZPR AVE O P O S LO V A N JU

V maju so bile v tozdu Budučnost obsežne in konstru
ktivne razprave v vseh družbenopolitičnih organizacijah in 
organih samoupravljanja. Na dnevnem redu je bila proble
matika poslovanja in izpolnjevanja planskih zadolžitev. 
Enotna je bila ugotovitev, da so poleg vsem dobro poznanih 
objektivnih vzrokov prisotne tudi subjektivne slabosti, ki 
imajo neposreden vpliv na poslovanje tozda. Prvenstvene 
naloge iz letnega poslovnega sporazuma se ne izvajajo tako 
kot bi se lahko. Sprejeti so bili ukrepi za odpravo slabosti, ki 
imajo direktni vpliv na izpolnjevanje planskih zadolžitev. V 
proizvodnji je namreč padec v produktivnosti, kvaliteti in iz
polnjevanju norm.

Delegati DPO in v organih samoupravljanja so bili mne
nja, da je treba energično odpraviti vse slabosti in takoj iz
vajati ukrepe kot so:

— večje izkoriščanje umskih in fizičnih sposobnosti
— povečanje produktivnosti
— racionalno poslovanje, oziroma omejitev vseh vrst 

stroškov
— izvrševanje plana konvertibilnega izvoza
— izboljšanje kvalitete vseh proizvodov
— boljše izkoriščanje delovnega časa
— zmanjšanje izostankov
— več pozornosti čistoti in redu v delovnih prostorih in 

okolici tovarne.
Udeleženci razprave so si bili edini, da vsak zaposlen 

odgovarja za svoje delo in da nihče ne more in ne sme biti 
brez odgovornosti. Tisti ki ne bo kos problemom ali to noče 
biti bo moral svoje mesto odstopiti tistemu, ki se bo polno 
angažiral pri realizaciji sprejetih zaključkov in sklepov.

19. junija 1876 se je v Dolenji vasi pri Ribnici rodil Peter 
KOZINA. Ko je končal ljudsko šolo, so ga poslali k trgovcu 
Bakovniku v Šmartno pri Litiji, da bi se izučil trgovske 
obrti. Bakovnik je odkupoval izdelke domače industrije.

Peter se je že kot vajenec dobro izkazal. Prikupne zuna
njosti je bil kot pomočnik spreten prodajalec. Stranke je 
znal kupčijsko povezati in si jih pridobiti. Bakovnik ga je za
radi njegove spretnosti in uspešnosti zelo cenil. Zaupal mu 
je, da je samostojno vodil podružnico pri Sv. Križu. Tu je 
Peter pridobil še vse, kar mu je manjkalo za samostojno 
obratovanje. Njegova največja želja je namreč bila, da bi se 
čimprej osamosvojil.

Pozneje je postal trgovski potnik pri firmi A. Krisper v 
Ljubljani. To je bilo podjetje kjer so nakupovali in prodajali 
najrazličnejše izdelke na veliko. Delal je tudi na oddelku 
obutve, kjer se je dodobra seznanil z razmerami in ljudmi v 
tej stroki, spoznal je vse vrste usnja in podrobnosti izdelave 
obutve in trgovanja.

28. marca leta 1903 je skupaj s svojim trgovskim tova
rišem in družabnikom Štefanom Hitzlom protokoliral pri tr
govskem sodišču javno trgovsko družbo s firmo »HITZL KO
ZINA« A — I. — 93, 25. marca 1913 pa spremenil firmo pod
jetja v Peter Kozina & Co.

To je bil začetek današnjega Peka.

N A Š I JU B ILA N TI

Naši sodelavci — tridesetletni jubilanti Peka.



PRAZNIK K R V O D A JA L C E V

Priznanje in rdeč nagelj za zahvalo za plemenito in hu
mano dejanje.

4. junija je  110.000 slovenskih prostovoljnih krvodajal
cev slavilo 38. letnico plemenite dejavnosti. 4. junija 1945 so 
namreč konzervirali prve steklenice te dragocene tekočine.

Ob tej priložnosti so bile številne slovesnosti. Kot že ne
kaj let nazaj so se tudi krvodajalci Peka zbrali na slovesnosti 
v petek 3. junija. Aktiv rdečega križa je  pripravil slovesno 
podelitev priznanj krvodajalcem, učenci osnovne šole Lom 
pa so pripravili prisrčen kulturni program. Žal je bila ude
ležba graje vredna. Manjkalo je več kot polovico krvodajal
cev, ki so si zaslužili priznanje za darovano kri.

Za 15 krat darovano kri so priznanja dobili: Kovač 
Drago 523, Legat Helena 400, Pavlin Peter 900, Roblek Bogo
mir 541.

S P R E M LJA M O  D O G O D K E
19. junija 1965 so v Alžiriji strmoglavili predsednika Ben 

Belo. Novi predsednik revolucionarnega sveta je  postal Hua- 
ri Bumedien.

20. junija 1966 je  umrl slovenski skladatelj, glasbeni pe
dagog in publicist Marjan Kozina. Bil je  aktiven udeleženec 
NOB in upoštevan partizanski skladatelj; po vojni je bil 
upravnik Slovenske filharmonije in profesor za kompozicijo 
na Akademiji za glasbo v Ljubljani. V svojih delih se kaže 
zmernega modernista, ki daje prednost melodiji, podprti z 
močno akordiko in živahnimi ritmi: posebej velja omeniti 
simbolična dela »Bela krajina«, »Ilova gora«, »Padlim« in 
»Proti morju«, ter opero »Ekvinokcij«.

21. junija 1788 je začela veljati ameriška ustava.
24. junija 1859 je združena francosko-pilmontska arma

da premagala avstrijsko vojsko v bitki pri Solferinu (vas bli
zu Mantove in Gardskega jezera v Italiji); v bitki, ki velja za 
eno največjih v 19. stoletju, je padlo ali bilo ranjenih nad
30.000 vojakov. Ta zmaga nad Avstrijo je  pospešila združitev 
Italije in bila tudi pobuda za ustanovitev vojaškega Rdečega 
križa. Rdeči križ je med bitko ustanovil Henri Dunant 
(1828— 1910), ki je  zbral Ženevčane in jih  organiziral za pro
stovoljno pom oč. Organizacijo je potrdila mednarodna kon
ferenca leta 1862 v Ženevi. Leta 1864 so sprejeli prvo ženev
sko konvencijo, ki je  priznala nepristranost zdravstva in ra
njencev ne glede na narodnost. Od takrat dalje so začeli 
ustanavljati organizacije Rdečega križa po vsem svetu. V 
muslimanskih državah so to organizacije Rdečega polme
seca.

27. junija 1941 je CK KPJ ustanovil glavni štab partizan
skih odredov Jugoslavije z generalnim sekretarjem Josipom 
Brozom Titom na čelu.

4. julija 1941 so na seji politbiroja CK KPJ sklenili, naj 
prerastejo sabotažne akcije v vseljudski upor proti okupator
ju, odporniške skupine pa v partizanske odrede. Ta dan 
praznujemo kot dan borca.

6. julija 1835 je v Savi pri Tom ačevem utonil Matija Čop, 
Prešernov prijatelj. Bil je izvrsten poznavalec svetovne knji
ževnosti in eden izmed najbolj razgledanih Slovencev svoje
ga časa.

Za 10 krat darovano kri so priznanja dobili; Heberle 
Darko 300, Hladnik Andrej 510, Kersnik Ludvik 562, Klančar 
Zvonka 512/1, Knific Janez 500, Meglič Branko 510, Praprot
nik Brigita 520, Smolej Marjan 510, Šulgaj Zdenko 529, 
Trškan-Kotnik Tončka 512/3, Valjavec Stane 700.

Za 5 krat darovano kri so priznanja dobili: Ahačič Sonja 
500, Arnež Ladislava 512/4, Bašič Darinka 400, Čarman Ja
nez 531, Dolenc Jože 540, Dolžan Viktor 500, Dragičevič Mičo 
569, Duh Zdenko 540, Ferlič Cvetka 533, Frantar Darja 522, 
Gašperlin Majda 522, Gros Marjeta 510, Japelj Marija 512/2, 
Kavar Marinka 531, Kenda Cirila 512/3, Keršič Marjan 500, 
Leban Mira 512/1, Livk Majda 512/3, Lučič Ivanka 700,- 
Meglič Anton 512/4, Pagon Magda 523, Perko Ivanka 500, 
Sedminek Mojca 512/4, Smolej Zdravko 540, Sušnik Vida 
540, Zupan Tomislav 200.

Dobitnikom priznanj toplo čestitamo!

Učenci osnovne šole Lom so krvodajalcem pripravili 
prisrčen program.

V tozdu Poliuretan so se temeljito pripravili na prazno
vanje naše 80-letnice. Uredili so okolico in delovne prostore. 
Da bo tako tudi ostalo skrbita, za rože na oknih Branko 
Djordjevič,

za red v skladiščih pa Franc Šlibar.
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Učenci tržiških osnovnih šol so pisali spise in pe

smice o tradiciji čevljarstva v Tržiču, oziroma naši 
80-letnici.

Najboljše med njimi smo strnili in zložili na po
sebni strani v Čevljarju.

ČEVELJ TOŽI
Čevelj: »Komaj me vzame

jo  v službo, mi že zavežejo 
jezik«.

UGANKA
Jezik ima, pa ne govori. 

Zobe ima, pa ne grize. Kaj je  
to? (Strgan čevelj)

Boštjan Lindav, 5. a
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DVA ČEVLJA
Dva nova čevlja

na polici sedita 
in se mi smejita.

Vsako jutro jih obujem  
in zvečer spet sezujem.

Kadar jih preveč utrudim, 
se jezita  in se hitro 
v sladke sanje potopita.

Pride čas, ko za čevlje 
mine dan, takrat žalostna 
strmim v beli dan.

Saša Kramarič, 5. a

PEKO
Peko naša je  tovarna, 
obutve dobra prodajalna.

Vsak dan novi obiskovalci, 
da letijo nam denarci.

Saša Kramarič, 5. a

TOVARNA OBUTVE PEKO IN 
NJEN RAZVOJ

Tržič je  znan predvsem po čevljarjih. Dolga tradicija se 
nadaljuje iz roda v rod, pred osemdesetimi leti pa je  to tradi
cijo prevzela tržiška tovarna Peko.

Že v 18. stoletju je bilo v Tržiču več manjših čevljarskih 
delavnic. Za to tradicijo je  izvedel Peter Kozina, rojen v Rib
nici. Kupil je  zemljišče od barona Borna. Ostali tržiški tovar
narji so bili vsi tuji kapitalisti in so celo nasprotovali Bornu, 
ker je  prodal zemljišče domačinu — Slovencu. Leta 1903 je 
dal Peter Kozina postaviti etažno tovarno, ki jo  je  poim eno
val po začetnih dveh črkah svojega imena in priimka. Tako 
je dobila tovarna ime, ki je  ostalo še do danes. Pred prvo sve
tovno vojno in v času te vojne so izdelovali predvsem voja
ško obutev, kar je tovarnarju dalo precej dobička. V dveh de
setletjih po prvi svetovni vojni je  Peter Kozina povečal to
varno za dve nadstropji. Ob koncu druge svetovne vojne so 
naši domači izdajalci hoteli ob begu iz Jugoslavije, ko so se 
pomikali preko Ljubelja, tovarno zminirati, vendar so jim 
domačini to preprečili. Po vojni je  doživela tovarna nov raz
cvet. Dozidali so nove proizvodne obrate in kmalu dosegli 
milijon parov obutve na leto. Razširili so industrijsko prodaj
no mrežo širom Jugoslavije s preko sto prodajalnami. Začeli 
so tudi z izvozom na Poljsko, v Sovjetsko zvezo in sklenili po
godbo z nemško prodajno mrežo Afis. Odprli so nov proiz
vodni obrat v Trbovljah in nekaj let pozneje še v sosednji 
Hrvatski v Ludbregu. S tem se je  proizvodnja povečala na 
štiri milijone parov obutve letno.

Sedaj je  tovarna obutve Peko največja v tržiški občini. 
Veliko naših staršev je  zaposlenih v njej, saj dela v Peku pri
bližno dva tisoč delavcev, s kooperanti v Trbovljah in v Lud
bregu pa je  skupaj zaposlenih približno tri tisoč petsto delav
cev. Držijo se načela: »Čim več izvažati in čim manj uvažati.« 
In želim da bi to še naprej uresničevali.

MALA NEUMNICA
Najraje sem packala po vodi. Zato sem kar hodila po lu

žah. Skakala sem čez potoček. Nato se domislim: »Zakaj bi 
skakala čez potok, saj grem lahko po vodi. Z eno nogo v lužo, 
z drugo pa na breg.«

Vsa premočena se vrnem domov. Mama me pošteno 
ošteje. Pogleda moje nove čevlje in vidi odlepljen podplat. 
Reče mi, da bom morala hoditi bosa, ker bo ona nesla k če
vljarju popravit čevelj. Razjezim se: »Zakaj ravno k čevljar
ju? Jaz bi ga odnesla k zdravniku.« »Saj ni človek, ampak le 
navaden čevelj,« mi odvrne. Jaz pa s svojo trmo ne odneham. 
»Saj ga bo bolelo!« zakričim in ga dvignem v naročje. Tola
žim ga z revčkom  in da mu kaj takega ne bom več storila. 
Ampak kljub vsemu mi mora obljubiti, da ga bo odnesla k 
zdravniku.

Naslednji dan mi prinese popravljen čevelj. Vprašam ga, 
če se je  kaj jokal, ko je dobil injekcijo. »Saj je ni dobil,« mi 
razlaga, »in tudi jokal se ni.« Takrat sem bila vesela in hkrati 
žalostna, ker se čevelj ni jokal, jaz pa sem vselej jokala, ka
dar sem šla k zdravniku.

Natalija Govekar, 5. a

JAZ SEM ČEVELJ
Jaz sem čevelj. Izdelan sem bil v tovarni Peko. Ko so me 

šivali, me je  zelo bolelo. Kmalu sem bil gotov, zato so me po
ložili v škatlo, še z nekim prijateljem, katerega sem že srečal 
na tekočem traku.

Stal sem  na polici Peka, na »otroškem oddelku«, po tem 
lahko sklepate, da sem otroški čevelj. Ogledovalo se me je 
mnogo kupcev, kateri so bili največ otroci.

Kar dolgo sem stal na polici in čakal na kupca, ko me je 
nekega dne obula deklica s svetlimi lasmi, povezanem v čop
ke. S seboj je  pripeljala še mamico. Čez nekaj časa je mami
co le prepričala, da naj kupi mene.

Prodajalka me je položila v škatlo s prijateljem, s kate
rim sva se spoznala že prej. Zvedel sem, da je deklici ime 
Tjaša.

Prve dni se me je Tjaša zelo pazila, saj se je zelo bala za 
svoje nove čeveljčke. Kmalu pa ji je  bilo vseeno, kako bo z 
mano in m ojim  prijateljem, zato sva bila večkrat umazana.

Sedaj sem položen v omaro in v strahu čakam, kdaj me 
bodo odnesli v smeti.

Katja Razinger 5. a 
OŠ heroja Bračiča

KUPILA SEM SI NOVE ČEVLJE
Hodila sem po mestu in si ogledovala izložbe. Zagledala 

sem izložbo čevljev. Stopila sem bliže, da bi si jih bolje ogle
dala. Razmišljala sem, da bo kmalu poletje in rabim nove 
sandale. V izložbi je  bilo vse polno obutve. Čevlji so bili razli
čnih barv in oblik. Nisem se mogla odločiti, kakšne naj bi ku
pila. Vstopila sem v prodajalno. Pomerjala sem čevlje in mi
sli so mi ušle v tovarno k mamici, teti in vsem sosedom, ki 
jih poznam in hodijo na delo v tovarno. Zelo morajo biti pri
zadevni, da lahko izdelajo tako lepe čevlje. Iz zgornjega 
usnja nasekajo najprej zgornje dele, ki jih nato v šivalnici 
sešijejo. Spominjam se, ko smo bili v tovarni na ogledu, da 
stojijo v šivalnici dolgi tekoči trakovi. Na obeh straneh pa se
dijo pridne delavke. Zabojčki potujejo po traku do delavke. 
Vsaka naredi na zgornjem delu določeno operacijo. Na kon
cu kontrolor kontrolira kvaliteto, kajti ta je  pri vsakem delu 
zelo pomembna. Zgornji deli gredo nato v montažo, kjer 
montirajo podplat. Tudi tu je  tekoči trak ob njem pa pridni 
delavci. Na koncu se čevlji še enkrat prekontrolirajo, zapaki
rajo v kartone in odpremljajo v skladišče. Iz skladišča goto
ve obutve pa jih odpremljajo v prodajalne po vsej Jugoslavi
ji, pa tudi v druge države. Iz razmišljanja me je zmotila pro
dajalka, ki je  hotela vedeti, če so mi čevlji všeč. Kupila sem 
jih in zadovoljna odšla domov.

Košir Polona 7. a 
OŠ heroja Bračiča

Barbara Peteh, 5. a 
OŠ heroja Bračiča



KLUB ZDRAVLJENIH ALKOHOLIKOV

f KAKO S M O  PR AZN O VAL11. M A J

Kot vsako leto, smo se tudi letos z vso vnem o pripravlja
li na praznovanje prvom ajskih praznikov. To so prazniki, ki 
se jih vsi veselim o od najmlajših do najstarejših. Vsi ljudje, 
posamezniki in družine, že prej, pred prazniki delajo raz
lične načrte, da bi jih  čim lepše preživeli, dom a ali pa v nara
vi.

Tudi mi; štiri članska družina smo se veselili teh prazni
kov da bi šli nekam praznikovat v naravo. Imeli smo dosti 
časa, saj smo imeli v podjetju več dni prosto. Glavno pa je  bi
lo vreme, ali bo lepo sončno ali deževno. Vsi smo si želeli le
po spomladansko sončno vreme. Ker pa sm o imeli že predi, 
majem prosto, smo se v družini pomenili, da izkoristimo ta 
dneva za ureditev vrta okoli hiše. Dogovorili smo se, da bo 
prevzel vsak svojo odgovornost. Zares smo pljunili v roke in 
pred prazniki smo vse lepo pospravili v hiši in pa seveda tudi 
na vrtu. Dan pred praznikom pa smo si zvečer, ko je bil že 
mrak, zakurili majhen družinski kres, kar na vrtu za hišo.
Najbolj ga je bil vesel najmlajši sin, pa čeprav je  dopolnil še
le 2 leti. Posedli sm o okoli kresa, se pogovarjali, kako bo šlo 
v naslednjih dneh, zapeli pa smo tudi par različnih melodij.
Ura je šla zelo hitro naprej in kar naenkrat se je  pokazalo z 
vseh strani te naše prelepe Gorenjske vse več kresov. Po do
linah, po hribih, po gorah so se pokazale te prvomajske luči, 
ki so nam dale znak, da se bliža praznični dan. Še to noč smo

izobesili zastavo, ki je plapolala v tem spomladanskem vetri
ču vse do konca praznikov.

Drugi dan pa smo se napotili pod Bistriško piallino v vi
kend, ki ga imamo skupaj s stricem. Hoja od doma do viken
da je  bila kar precej dolga in naporna, kajti s seboj smo 
nosili hrano in osvežilne pijače. Nositi smo morali dva na
hrbtnika, poleg tega pa še sina, ki se je med potjo utrudil in 
ni hotel več hoditi. Jaz, mož in hčerka pa smo si menjavali 
vlogo nosačev. Najhujše je  bilo preko Bistriškega plazu, ki je 
na odprtem mestu. Vsi sm o vzdržali, čeprav utrujeni, pa vse
eno smo prispeli do cilja. Tu je  bil šele pravi počitek. Posedli 
smo okoli mize in že nas je  čakal čaj z limono. Po kratkem 
odmoru smo začeli igrati »Človek ne jezi se« in igre z žogo na 
majhnem prostoru pred vikendom. Bilo je  veselje in smeha 
na pretek. Najbolj pa so bili veseli otroci, kajti v tako mir
nem kotičku in na svežem zraku so imeli dosti prostora za 
otroške igre.

Prišel je večer in pred spanjem me je obšla misel, kako 
lepo smo se razumeli in kako je mož postal veliko boljši in 
bolj razumljiv za vse nas. Posebno z otroki se je  ukvarjal več 
kakor prej in želim, da se ne bi nikdar več povrnilo to gorje v 
družino, ko se je mož vdajal alkoholu. Želim, da bi ostal za 
vedno tak, kakršen je  sedaj brez alkohola. Tudi sam je uvi
del, da je  tako življenje veliko lepše kakor prejšnje. Res, hi
tro so minili ti prazniki, ki jih  ne bom ne jaz, kakor tudi cela 
družina, nikoli pozabili.

Š P O R T  -  R E K R E A C IJ Al__________________ J
NAMIZNI TENIS

Na 1. Občinskem  sindikal
nem prvenstvu v namiznem 
tenisu, katero je  bilo v osno
vni šoli »Kokrški odred« v 
Križah, je  sodelovalo majh
no število nastopajočih. Ša- 
mo tekmovanje je  pripravil, 
ter dobro vodil Janez Muzik, 
kateri je  na koncu zasedel 2. 
mesto, takoj za zmagoval

cem Francem Prelogom. 
(Tozd Obutev). Janez je  tek
moval za Tozd Orodjarna.

Uvrstitev naslednjih je  bi
la sledeča:

3. Marjan Valjavec — 
TOZD Orodjarna

4. Tom až Berglez — 
TOZD Obutev

5. Janez Benčina — TOZD 
Obutev

6. Olga Benčina — TOZD 
Obutev

OSEMDESET LET PEKA

Peko 80 let praznuje 
čevlje lepe oblikuje, 
da pozna ga celi svet.
Naj bo v Evropi al’ doma 
vsak Peko čevlje rad ima. 
Zato pa šene lepih nog 
v Peko čevljih naokrog 
naj bo disko ali ples,
Peko čevlji dobri so zares. 
Brez otiskov bolečin, 
res se reče da si fin, 
je  lahka hoja še kako, 
ker Peko čevlji so zato. 
Kar se mode tiče še 
Peko čevlji so za vse, 
naj gospod bo al gospa, 
vsak Peko čevlje rad ima.

Jan

V gumami pri stroju za vulkanizacijo gume je v nočni 
izmeni dne 10. maja prišlo do obratne nezgode. Delavec je 
izvlačil orodje za vulkanizacijo, pri tem je preveč potegnil 
ploščo z vulkaniziranimi podplati. Ker plošča v zadnjem de
lu ni bila pritrjena je izpadla iz ležišča in padla delavcu na 
nogo. Nezgoda ima za posledico počeno kost. Plošča je težka 
80 kg.

Delavec je delal pri stroju šele teden dni, zato je po
škodbi botrovala neizkušenost.
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Za zadnjo križanko smo dobili 55 rešitev. Izžrebala jih je 
naša sodelavka iz splošnega sektorja SNEDIC MILENA. 
Razdelila pa jih je takole:

80 din -  ROZMAN ALOJZ — 521 
60 din — KOKOL IVAN — upokojenec 
40 din -  OVSENEK PEPCA -  512 
20 din -  KOKOL MILAN — PUR 
20 din -  BOŽIČ SAŠA -  529 
Rešitve dnašnje križanke pošljite v uredništvo 

ja« najkasneje do 8. julija 1983.
»Čevlje

Z A H V A L E
Ob smrti naše zlate mame

POLONE KOSMAČ
se iskreno zahvaljujem sodelavkam oddelka 511 in obraču- 
novalkam za poklonjeno cvetje in izraze sožalja. Hvala za 
tako številno spremstvo na njeni zadnji poti.

Iskrena hvala vsem Hčerka Magda z družino

Ob prerani izgubi dragega moža, očeta in dedka 

FRANCA ŠTRUKLJA
se iskreno zahvaljujemo delovni organizaciji Peko za izreče
no sožalje. Iskrena hvala sodelavkam oddelka 512/5 za po
darjeno cvetje in izrečena sožalja.

Hvala za spremstvo na njegovi zadnji poti.
Žalujoči: žena in otroci z družinami

Ob smrti drage mame
KATARINE OVSENEK

se iskreno zahvaljujemo sodelavkam in sodelavcem šivalni
ce 512 in montažnega oddelka 520 za izrečena sožalja, po
darjeno cvetje in denarno pomoč, ter spremstvo na njeni 
zadnji poti. Hvala tudi delovni organizaciji Peko za pismeno 
sožalje.

Žalujoči hčerki Kati 
Še enkrat vsem iskrena hvala Ovsenek, Marija Brejc

in sin Janez Ovsenek

Ob nenadomestljivi izgubi dragega ata 

JOŽETA NOVAKA
se iskreno zahvaljujem sodelavkam in sodelavcem iz oddel
ka 524 za podarjeno cvetje in denarno pomoč.

Hčerka Elza Krapež

Ob boleči izgubi drage žene in mamice 
VIDE HLADNIK

zahvala vsem delavcem nabavnega sektorja za pomoč, po
klonjeno cvetje in izrečeno sožalje.

Žalujoči mož Niko in 
hčerki Špela in Katja



P R IŠ L I -O D Š L I
V TOVARNO

Gramc Renata, Šinko Drago, Kupšek Breda, Pristav 
Ivanka, Švegelj Lidija, Dizdarević Mevludin, Šturm Antoni
ja, Jurjevčič Igor, Golubovič Esma, Povalej Edvard, Telepe- 
ček Bojan, Štular Zvonko, Koprivnik Dušan in Petek Matjaž, 
ja, Jurjevčič Igor, Golubovič Esma, Povalej Edvard, Telepe- 
ček Bojan, Štular Zvonko, Koprivnik Dušan in Petek Matjaž.

V TOZD BUDUĆNOST
Bulf Dražen, Zdelar Alojz, Kirič Dragica, Canaki Nada, 

Triplat Nevenka, Meštrović Ivanka, Loparič Mirjana, Kru- 
selj Kata, Kruselj Ružiča, Kolak Milica, Kunič Ankica, Gra- 
bušnik Biserka, Crnkovič Verno, Bohnec Ivanka, Canaki Bo
žo, Grgek Vesna, Sukanec Ruža, Krušeč Josip in Rozman 
Katica

V MREŽO
Split III — Bolčič Dijana 
Beograd I — Kneževič Dragi 
Beograd II — Jovanovič Slobodan 
Niš III — Đ ok ić^Biljana 
T. Mitrovica — Čorovič Fejzula

IZ TOVARNE
Jurič Danica, Snedic Jožefa, Papier Marjan, Pogačar 

Branko, Leovac Marta, Likar Helena, Kavšek Vida, Kranjc 
Štefka, Zupančič Branko in Ponikvar Marjana

IZ TOZD BUDUĆNOST
Novosel M arija, Žunko Marija, Križan Vera, Štiglec Bo

ža in Huzjak Andjela

IZ MREŽE
Valjevo I — Markovič Trifun 
Zenica — Spremo Žarko

NAŠI P E TD E S E TLE TN IK I

TO JE RES

Mama Dorca in ata Honzi 
sta šla na sprehod. V mraku 
sta opazovala tovarno Peko 
in ata pravi: »Peko, to pom e
ni Prvoklasna Elegantna in 
Kvalitetna Obutev.« »Jok, to 
pa ne drži,« pravi mama, 
»imam špičake in zaradi njih 
pošteno kurje oko. Zame je 
Prvoklasna Embalaža Kur
jih  Očes.«

ČEVLJARJEVA RADOVED
NOST

Kdaj je Šuštar najbolj firb-
čen?

Ko potegne iz čevlja kopi
to in pogleda v  čevelj, če je v 
njem še eno kopito.

Špela Prestor, 5. b

V šivalnici 512 je veter odprl okno, ki je padlo na šivalni 
stroj. Sreča, da se je to zgodilo ponoči, sicer bi lahko prišlo 
do težje poškodbe delavke.

PAPLAR ALOJZ — skladiščenje kopit v oddelku 521 
MOKOREL METKA -  vodenje TOZD TRBOVLJE 
KRSNIK CIRIL — kontroliranje gotove obutve v od
delku 900
RADIČ ANA — šivanje golenic najzahtevnejše v šival
nici 512
VALJAVEC JAKOB — pripravljanje polizdelkov za 
vzorce v vzorčni montaži 525
CARAN LUCIJA — pomočnik III. v poslovalnici Osi
jek
MUHA KAROLINA — poslovodja v poslovalnici Ilir
ska Bistrica

ISKRENE ČESTITKE!

Delavke so že večkrat opozarjale da so vodila za odpiranje 
pokvarjena. Skoraj se je morala zgoditi nesreča, da se bo iz
vedlo popravilo.

U P O KO JILI S O  S E
Peta letošnja skupina novih upokojencev se je  poslovila

11. maja. To so čile petdesetletnice Ljudmila JEKOVEC, Jul
ka PRAPROTNIK in Karolina ŠTEFE ter Mirko PLESNI
ČAR.

Mesec dni prej pa so se poslovili Pavla ŠLIBAR, Franc 
DOBRIN, Danilo GRADIŠAR.

V domačem brezskrbnem okolju jim  želimo predvsem 
čvrstega zdravja in zadovoljstva.

ZAHVALE
Ob odhodu v pokoj se vsem sodelavkam iz šivalnice 

512/11. zahvaljujem za lepo darilo in jim  želim še veliko de
lovnih uspehov. Helena Likar

Ob odhodu v pokoj se vsem sodelavkam in sodelavcem 
iz oddelka 523 najlepše zahvaljujem za lepo darilo.

Veliko delovnih uspehov želim celotnemu kolektivu
Jelka Praprotnik

Ob odhodu iz delovne sredine, oddelka 522 se sodelav
kam in sodelavcem  iskreno zahvaljujem za prelepo darilo. 

Vsem želim še veliko delovnih uspehov.
Štefka Kranjc V juniju pa so se poslovile naše nove upokojenke Jožefa 

SNEDIC, Helena LIKAR in Štefka KRANJC.



Z a p i s n i *

1. sede dolarskega ereta kolektiva tovarne obutve “Triglav«, 
Tr*i2, ki Je bila dne 11, oktobra 1950 ob 14 h v sindikalni 
dvorani podjetja.
Predsednik sindikalne podružnice tov.Eaštrun Alojz Je ob 
napovedani uri otvoril sejo delavskega sveta, obrazložil 
njen pomen in pozval najstarejšega 8lana tov. KodiSa, da 
prevzame predsedstvo do izvolitve predsednika sveta.

f )  Delovna disciplina Je v splošnem od leta 194-5 do danes 
zadovoljiva. V drugem polletju  1950 Je b ilo n.pr. izgublje
nih 8.563 delovnih ur, od teh odpade na porodniške dopuste 
skoro polovica t .J . 4.115. Neopravičeni izostanki znašajo 
le  0,05 %.
Od leta  1947 Je bilo v podjetju proglašenih 255 udarnikov, 
od teh tov. Botar Pavel, kot najboljši že 18-tič . Svoj pet
letn i plan Je izvršilo do sedaj 16 delavcev, kot Je z ozirom 
na strogo postavljene tehnične norme zelo lepo štev ilo .
Ob koncu svojega poročila Je tov. direktor ponovno pozval 
člane sveta, da na vsakega posameznega delavca individualno 
vpliva jo, da sleherni prispeva vse, da bo tudi le tošn ji letni 
plan z uspehom in predčasno zaključen.

16.
Določeno je  b ilo , da ima upravni odbor prvo sejo dne 18, okt. 
ob 14. u ri, izročitev podjetja , kolektivu pa bo izvršena 
dne 28. okt. ob 16. uri.

Brskali smo po arhivu in našli zapisnik prvega delav
skega sveta izpred triintridesetih let. Zanimivo, da so se ta
krat ubadali s podobnimi težavami in problemi kot danes.

Sodelavci —  

samoupravljalci!

Srečno ob dnevu 
samoupravljalcev —  

2 7.  juniju

V gumami je končana montaža novega dvovaljčnika. 
Delo na njem je lažje, boljša pa je tudi kvaliteta mešanja.

čevljar
Glasilo delovne organizacije tovarne obutve PEKO Tržič 
n. sol. o. — Ureja uredniški odbor: Ivanka Horžen, Janez Ka
lišnik, Edo Košnjek, Bojan Prešeren, Marko Tomazin, Sašo 
Uranjek, Karel Zajc, Tomislav Zupan, Marija Slapar — gla
vni in odgovorni urednik. — Naslov uredništva: »PEKO« Tr
žič, telefon 50-260 int. 217. — Tisk TK Gorenjski tisk Kranj. 
— Izhaja enkrat mesečno v nakladi 3300 izvodov v sloven
skem in 1700 izvodov v srbohrvatskem jeziku. — Glasilo do
bijo člani delovne organizacije, štipendisti, vajenci in upoko
jenci brezplačno.

(  ŠUŠTARSKA i
NEDELJA

V _______ J
Pripravljalni odbor za izvedbo »Šuštarske nedelje« se je 

že sestal in sestavil program prireditev. Letošnja prireditev 
bo približno enaka kot prejšnja leta, le da bo v pripravah in 
izvedbi angažirano tudi novoustanovljeno Turistično dru
štvo Tržič. Glede na to, da je to društvo še brez izkušenj bo 
letošnja organizacija še pod okriljem Peka. Letošnje prazno
vanje bo že petnajsto po vrsti. S prireditvami Šuštarske ne
delje se je Tržič uvrstil med tiste razgibane kraje, ki imajo 
izza davne preteklosti na sebi zgodovinski pečat. Nekako 
povsem naravno je, da je vsakoletna prireditev pod pokrovi
teljstvom naše delovne organizacije, ki je naslednik nekda
nje večstoletne tradicije in živa vez med preteklostjo in se
danjostjo.

V juliju 1979 smo asfaltirali in uredili parkirišče med 
novo obvoznico in Bistrico (pri zgornjem vratarju). Ureditev 
parkirišča nas je stala 60 starih milijonov. Že takrat smo ve
deli, da je prostor predviden za MERNO REGULACIJSKO 
POSTAJO. Pred dnevi so delavci Gradbinca začeli z izko
pom za plinsko postajo. Izgubili smo 50 do 60 parkirnih 
mest. Nekaj teh bomo skušali pridobiti s preureditvijo glav
nega parkirišča.


